
- Jak wspomina Pani dzieƒ 23 lutego 1995 roku?
- Zapami´ta∏am t´ sesj´, poniewa˝ przez wiele godzin

trwa∏a o˝ywiona dyskusja nad projektem bud˝etu na
1995 rok. Ostatecznie, w póênych godzinach wieczor-
nych uchwa∏a w sprawie bud˝etu zosta∏a podj´ta, a ra-
dni mogli dalej realizowaç porzàdek obrad. Po ponad 10
godzinach oczekiwania i rosnàcej niepewnoÊci, bowiem
by∏o to dla mnie zupe∏nie nowe doÊwiadczenie, radni
Rady Miejskiej na wniosek ówczesnego Burmistrza Miasta
Pana Zbigniewa Cedro powo∏ali mnie na stanowisko
Skarbnika Miasta Ciechocinka.

- Praca rozpocz´∏a si´ bardzo szybko, jakie by∏y pier-
wsze zadania skarbnika?

- Pierwsze zadanie nie nale˝a∏o do naj∏atwiejszych,
poniewa˝ musia∏am przygotowaç sprawozdanie z wyko-
nania bud˝etu za rok 1994. Bud˝etu, którego nie tworzy-
∏am, ani nie uczestniczy∏am w jego realizacji. By∏o to
ogromne wyzwanie, nie zna∏am dobrze formy takiego
dokumentu, ani oczekiwaƒ radnych, którzy dokonywali
oceny dzia∏aƒ ówczesnego zarzàdu miasta w zakresie
gospodarki finansowej. Ale uda∏o si´. Mia∏am ogromnà
satysfakcj´, gdy na sesji absolutoryjnej, pierwszy, tak wa˝-
ny, przygotowany przeze mnie dokument zosta∏ przyj´ty
a praca zarzàdu miasta zosta∏a oceniona pozytywnie. Jako
ciekawostk´ podam, ˝e materia∏ na którym mia∏am si´
wzorowaç liczy∏ 7 stron, zaÊ przygotowane przeze mnie
sprawozdanie spisane zosta∏o na ponad 30 stronach ma-
szynopisu  (dzisiaj blisko 200 stron - przyp. red.).

- Przez okres 13 lat bud˝ety Ciechocinka zmienia∏y
si´, które Pani zdaniem by∏y najtrudniejsze do realizacji?

- Gdy rozpoczyna∏am prac´ bud˝et Ciechocinka wy-
nosi∏ 6 mln z∏, a za∏àcznik zadaƒ inwestycyjnych zawiera∏
3 pozycje, z których g∏ównym zadaniem by∏a gazyfikacja
miasta. Dzisiaj bud˝et jest blisko pi´ciokrotnie wy˝szy a
lista zadaƒ inwestycyjnych obejmuje 24 pozycje. Najtrud-

niejsze bud˝ety oczywiÊcie wiàza∏y si´ z okresem budowy
oczyszczalni Êcieków i sieci kanalizacyjnych. Aby przygo-
towaç te inwestycje od strony finansowej, wykonywa∏am
symulacje w ró˝nych wariantach, w celu stworzenia pew-
nego i przekonywujàcego radnych rady miasta monta˝u
finansowego. Radni byli pe∏ni obaw, czy tak skromny
bud˝et miasta pozwoli na powodzenie realizacji tych
zadaƒ. By∏ to okres zaciàgania przez gmin´ du˝ych zobo-
wiàzaƒ finansowych. Wspomn´ tylko, ˝e inwestycje z za-
kresu ochrony wód poch∏on´∏y blisko 30 mln z∏. Ale po-
wiod∏o si´. Bie˝àcy rok, jest ostatnim rokiem sp∏aty za-
ciàgni´tych w tym okresie po˝yczek.

- Obecny bud˝et nie wià˝e si´ ju˝ z takim trudnoÊcia-
mi?

- RzeczywiÊcie tak. MyÊl´, ˝e jest to jeden z najlepszych
bud˝etów Ciechocinka. Nie tylko dlatego, ˝e jest zrówno-
wa˝ony (dochody pokrywajà si´ z wydatkami - przyp.
red.), ale dlatego, ˝e jest bardzo prorozwojowy i o czym
wczeÊniej wspomnia∏am koƒczymy sp∏acaç po˝yczki. Jest
to szczególnie istotne w okresie aplikowania o Êrodki
unijne, gdzie do ka˝dego zadania wspó∏finansowanego
przez Uni´ Europejskà konieczne jest zapewnienie udzia∏u
w∏asnego gminy. A przypomn´ tylko, ˝e w bie˝àcym roku
rozpoczynamy przygotowania do realizacji zadania zwià-
zanego z rewitalizacjà obszarów parkowych a ciàgle nie-
rozstrzygni´ta jest kwestia basenu termalnosolankowego
do odbudowy którego gmina musia∏aby zaanga˝owaç
ogromne Êrodki w∏asne.

- Ciechocinek jako uzdrowisko ma utrudnionà sy-
tuacj´ w pozyskiwaniu dochodów. Brak przemys∏u ogra-
nicza dochody bud˝etu, jak w zwiàzku z tym miasto
sobie radzi?

- Przemys∏em Ciechocinka jest lecznictwo uzdrowis-
kowe. RzeczywiÊcie podatki i inne op∏aty lokalne sà re-
latywnie ni˝sze ni˝ w gminach porównywalnej wielkoÊci
nie b´dàcych uzdrowiskami. Jednak˝e, status uzdrowiska
uprawnia nas do pobierania op∏aty uzdrowiskowej i otrzy-
mywania dotacji uzdrowiskowej z bud˝etu paƒstwa, która,
nie ukrywam w du˝ej mierze zasila bud˝ety gminy ostat-
nich trzech lat. Ponadto, du˝e zaanga˝owanie Burmistrza
w pozyskiwanie Êrodków finansowych zewn´trznych poz-
wala∏o na realizacj´ wielu zadaƒ i cz´sto pomniejsza∏o
udzia∏ finansowy gminy. Du˝à rol´ w egzekwowaniu na-
le˝nych gminie dochodów odgrywa równie˝ zespó∏ pra-
cowników referatu finansowego, którym mam przyjem-
noÊç kierowaç.  To dzi´ki ich ogromnemu zaanga˝owaniu
i determinacji wp∏ywy do bud˝etu miasta sà satysfakcjo-
nujàce i pozwalajà na realizacj´ wielu wa˝nych przedsi´-
wzi´ç. Korzystajàc z okazji pragn´ z∏o˝yç im serdeczne
podzi´kowania i ˝yczyç wytrwa∏oÊci w dalszym dzia∏aniu.

- Czy obecnie bud˝ety tworzy si´ ∏atwiej ni˝ w latach
dziewi´çdziesiàtych?

SZCZ¢ÂLIWA TRZYNASTKA
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Od chwili, gdy 23 lutego 1995 roku radni zdecydowali o powo∏aniu na stanowisko skarbnika miasta
Ma∏gorzaty Szwajkowskiej min´∏o 13 lat. Wspólnie z ówczesnà sekretarz miasta Jadwigà Pietrusà roz-
pocz´∏y prac´ 1 marca. Jak zmieni∏y si´ finanse gminy w tym okresie, jakie napotyka∏a trudnoÊci i jakie
odnosi∏a sukcesy? O tym wszystkim z Ma∏gorzatà Szwajkowskà - skarbnikiem Ciechocinka rozmawia∏
Jakub Giza.
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Zgodnie z wczeÊniejszymi deklaracjami w∏adz spó∏ki za wywóz segregowanych
Êmieci zap∏acimy mniej. Ekociech dostarczy  swoim klientom worki w trzech kolo-
rach. Do ka˝dego koloru b´dziemy wrzucaç inny rodzaj odpadów. Jako uczestnik
akcji musimy zadeklarowaç przestrzeganie zasad segregacji oraz zgodnie z kalenda-
rzem wywozu Êmieci wystawiç worki przy swojej posesji. Uczestnictwo w progra-
mie oczywiÊcie nie zwalnia mieszkaƒców z obowiàzku posiadania podpisanej umo-
wy z przedsi´biorcà posiadajàcym zezwolenie na prowadzenie dzia∏alnoÊci w zakresie
odbioru odpadów komunalnych.

Choç lista odpadów nie jest krótka, to wierzymy, ˝e podobnie jak w przypad-
ku dzwonów, które znajdujà si´ na terenie Ciechocinka mieszkaƒcy przyzwyczajà
si´ do systemu kolorów i wezmà udzia∏ w programie segregacji. Zdrój Ciechociƒs-
ki b´dzie kibicowa∏ tej akcji, a na naszych ∏amach b´dziemy informowaç o jej  efek-
tach.    Red.
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POSEGREGUJMY ÂMIECI
Na poczàtku roku do klientów ciechociƒskiego Ekociechu dotar∏a deklara-

cja o przystàpieniu do programu selektywnej zbiórki odpadów komunalnych.
Do tej pory podpisanà deklaracj´ do siedziby firmy dostarczy∏o ok. 30% klien-
tów. Zobaczmy dlaczego warto skorzystaç z tej oferty.

7

OG¸OSZENIEOG¸OSZENIE

Co i gdzie wrzucaç?

Worek zielony - odpady szklane

Do tego worka powinny trafiç: wszelkiego rodzaju
puste opakowania szklane, butelki po napojach, wi-
nie, piwie, i innym alkoholu, s∏oiki i naczynia szklane.
NIE WOLNO WRZUCAå - porcelany, szyb, luster, ˝aró-
wek, Êwietlówek itp.

Worek niebieski - odpady papierowe

Do tego worka wrzucamy: ksià˝ki, zeszyty, gazety,
tektur´, torby i kartony papierowe;
NIE WOLNO WRZUCAå - Papieru zabrudzonego i
t∏ustego, papieru z dodatkiem folii i aluminium, czyli
odpadu wielo materia∏owego np. tetrapak

Worek ˝ó∏ty – odpady plastikowe i metalowe

Do tego worka powinny trafiç - czyste opakowania
po napojach i innych p∏ynach oraz po chemii gos-
podarczej, czyste kubki i opakowania plastikowe po
produktach spo˝ywczych np. mlecznych, czyste fo-
lie i worki foliowe, pojemniki oznaczone symbolami
PET, HDPE, PE, PP, czyste puszki po napojach i
konserwach, drobny z∏om ˝elazny i z metali kolo-
rowych, folie aluminiowe, zakr´tki i kapsle.
NIE WOLNO WRZUCAå - opakowaƒ po lekarstwach,
Êrodkach ochrony roÊlin i innych silnych chemikaliach,
zabawek, klisz fotograficznych, plastikowych wyrobów
technicznych, styropianu i innych odpadów wielo-
materia∏owych, opakowaƒ po lakierach i aerozolach,
baterii, cz´Êci samochodowych.

- Niestety nie. Z jednej strony - pod wzgl´dem prawnym sà du˝o wi´ksze wyma-
gania. Obecne bud˝ety zawierajà wiele za∏àczników i objaÊnieƒ, które wynikajà z za-
pisów ustawowych. Tak˝e iloÊç zadaƒ sprawia, ˝e sam dokument jest bardziej obszerny
ni˝ kiedyÊ. Z drugiej strony - cz´stotliwoÊç zmian przepisów prawnych powoduje, ˝e
bud˝et konstruuje si´ trudniej, ze wzgl´du na koniecznoÊç ciàg∏ego Êledzenia tych
zmian i obowiàzku ich wprowadzania.

- Przyglàdajàc si´ pracom Rady Miejskiej widaç, ˝e Pani wspó∏praca uk∏ada si´
z radnymi dobrze.

- Przygotowujàc  dla radnych wszelkie dokumenty i informacje staram si´ bardzo,
o to, aby by∏y one zrozumia∏e, przejrzyste i czytelne. Przy konstruowaniu kolejnych
bud˝etów zawsze bra∏am pod uwag´ propozycje i wnioski Paƒstwa Radnych, którzy
reprezentuj´ lokalnà spo∏ecznoÊç i najlepiej wiedzà jakie sà oczekiwania mieszkaƒców
Ciechocinka. Ponadto, zawsze jestem do dyspozycji podczas pracy Komisji Rady Miejs-
kiej oraz w ka˝dym innym czasie. Wyra˝am nadziej´, ˝e praca moja postrzegana jest
przez Radnych Rady Miejskiej pozytywnie.

- Na zakoƒczenie. Czego mo˝na ˝yczyç Pani na kolejne lata?
- ˚yczy∏abym sobie, ˝eby gmina pozyskiwa∏a jak najwi´cej funduszy unijnych, aby

Ciechocinek ca∏y czas pi´knie si´ rozwija∏. ˚eby wszystkie rodzàce si´ pomys∏y mog∏y
byç wdra˝ane w ˝ycie. Aby w dalszym ciàgu dobrze uk∏ada∏a si´ wspó∏praca z Burmis-
trzem, radnymi Rady Miejskiej i wszystkimi pracownikami Urz´du Miejskiego i ˝eby
na realizacj´ tego wszystkiego wystarczy∏o mi zdrowia (Êmieje si´).....

- Tego równie˝ i my ˝yczymy. Dzi´kuj´ bardzo za rozmow´.


